
موسوی، عضو شورای شهر کرمان:
برخی دوربین های کنترل 
سرعت در شهر مشکل دارد 

رئیس  جامعه:  گروه 
هوشمندسازی،  کمیسیون 
شورای  بهره وری  و  شفافیت 
این که  بیان  با  کرمان  شهر 
کنترل  دوربین های  برخی 
سرعت در شهر کرمان نواقصی 
این   97 سال  »از  گفت:  دارد، 
شده  نصب  شهر  در  دوربین ها 
لازم  بهره برداری  تاکنون  ولی 
از آن ها صورت نگرفته است و 

تجهیزات دارد مستهلک می شود«. 
سیدمحمد موسوی روز دوشنبه 8 آذرماه در صحن علنی 
موضوع  با  این  از  پیش  اینکه  بیان  با  کرمان  شهر  شورای 
سامانه های کنترل سرعت با پلیس جلسه ای داشتیم، افزود: 
»قرار شد از مرکز پایش بازدیدی داشته باشیم که تا امروز 
برخی  ظاهرا  کردیم؛  بررسی  را  دلیل  است.  نگرفته  صورت 
سامانه ها دچار مشکل و ایراداتی است که شهرداری باید رفع 

نقص کند«.
وی افزود: »شهرداری تجهیزات را تهیه و نصب کرده است 
ولی پس از نصب، باید از طرف پلیس مورد بازبینی قرار گیرد 
و کددار شده و خطا در ثبت پلاک خوانی دوربین ها هم باید 
نصب  جمله  از  دیگری  مسائل  زمینه  این  در  شود.  کنترل 
پروژکتور در شب یا استفاده از یک نرم افزار نیز مطرح است«.

وی ادامه داد: »از آنجا که سامانه ها دچار مشکل شده اند، 
نصب  و  هزینه  پرداخت  جمله  از  اقداماتی  باید  شهرداری 

تجهیزات را تا حداکثر 14 روز آینده انجام دهد«.
موسوی با انتقاد از عملکرد ترافیکی شهرداری اظهار کرد: 
»در مسیر سه راهی سیلو تا چهارراه نیکزاد دو طرف بزرگراه 
سرعت کاه داریم. از طرفی، بزرگراه احداث می کنیم و از طرف 

دیگر، متاسفانه در آن سرعت کاه می گذاریم«.
این  اصلاح  و  رفع  بر  تاکید  با  ترافیک  کارشناس  این 
در  اینکه  با وجود  عابرپیاده  »یا مثلا پل های  ایرادات گفت: 
ندارد.  چندانی  استفاده ی  شده،  پیش بینی  هم  شهر  مرکز 

هزینه شده ولی بهره وری لازم را ندارد«.
وی تاکید کرد: »نیاز است بازنگری و پیگیری و مدیریت 

در این حوزه ها صورت گیرد«. 

با تصویب شورای شهر کرمان؛
بخشی از اجارۀ مستاجران 

شهرداری در پارک ها بخشیده شد
و  پایدار  منابع  بودجه،  کمیسیون  رئیس  جامعه:  گروه 
سرمایه گذاری شورای شهر کرمان با اشاره به ارسال نامه ای 
از سوی شهرداری برای بخشودگی اجاره ی کسانی که اماکن 
واقع در پارک ها و فضاهای سبز را در اختیار دارند به دلیل 
تعطیلی های ناشی از شیوع کرونا، گفت: »مصوب شد که به 
سال  در  کرونا  ستاد  از سوی  تعطیلی  دقیقا  که  میزانی  آن 
جاری اعلام شده از مدت اجاره بها کسر و مابقی آن مطابق 

قراردادها اخذ شود«.
به گزارش خبرنگار فردای کرمان، حسین چناریان، صبح 
در  کرمان  شهر  شورای  علنی  صحن  در  آذرماه   8 دوشنبه 
سوی  از  »نامه ای  کرد:  اظهار  این باره  در  بیش تر  توضیح 
در  واقع  اجاره ای  اماکن  لیست  که  شده  ارسال  شهرداری 
گفته  شهرداری  دارد.  پیوست  به  را  شهر  سطح  پارک های 
پارک ها  جاری،  سال  اول  ماه  شش  کرونا،  شیوع  به دلیل 
نارنجی  و  قرمز  وضعیت  که  شرایطی  در  سبز  فضاهای  و 
به دلیل  نیز  سال  دوم  نیمه ی  در  و  شده اند  تعطیل  بوده، 
بخشودگی  تقاضای  دلیل،  همین  به  نداشتند  فعالیت  سرما 

مال الاجاره را دارند«.
وی با بیان این که 46 مکان است که در پارک ها و فضای 
سبز شهر در اجاره ی افراد قرار دارند، افزود: »در کمیسیون، 
مصوب شد که به آن میزانی که دقیقا تعطیلی از سوی ستاد 
کرونا در سال جاری اعلام شده از مدت اجاره بها کسر و مابقی 

آن مطابق قراردادها اخذ شود«.

ایرانمنش، عضو شورای شهر کرمان:
برخی پل  های عابر پیاده صرفا 

برای تبلیغات است!
و  شهرسازی  عمران،  کمیسیون  رئیس  جامعه:  گروه 
میراث فرهنگی شورای شهر کرمان از شهرداری خواست 
تا ایجاد مسیرهای دوچرخه سواری را به طور جدی دنبال 

کند.
ایرانمنش همچنین، با انتقاد از جانمایی برخی پل های 
از این پل ها نه برای  عابر پیاده در شهر گفت که برخی 
بدنه ی  تبلیغات روی  انجام  برای  بلکه صرفا  عابران  تردد 

آن تعبیه شده است.
ایرانمنش  منصور  فردای کرمان،  خبرنگار  گزارش  به 
کرمان  شهر  شورای  علنی  صحن  در  آذرماه   8 دوشنبه 
چند  در  حادثه خیز  نقاط  رفع  برای  تصمیم  به  اشاره  با 
نقطه ی شهر برای کاهش تصادفات اظهار کرد: »خطوط 
خط کشی عابر پیاده در شهر کرمان نیاز به ایجاد و اصلاح 
دارد و شهرداری باید در این زمینه اقدام کند. این کار، 
را  آن  بتوان  که  امیدوارم  ولی  دارد  هم  بالایی  هزینه ی 

عملیاتی کرد«.
وی افزود: »پل های عابر پیاده شهر نیز نیاز به بررسی 
دارد. برخی در مکان هایی تعبیه شده که ضرورتی ندارد 
تبلیغاتی است و بیش تر مناسب بودن  و کاربرد آن صرفا 
امیدوارم  پیاده.  عابر  عبور  تا  بوده  مدنظر  تبلیغات  برای 
در این دوره به طور ویژه بتوانیم این موضوع را پیگیری 

کنیم«.
وی اظهار کرد: »ایجاد مسیرهای دوچرخه سواری نیز 
از ضروریات شهر است. در دوره ی قبل کار از خیابان سپه 
شروع  برای  خوبی  انتخاب  شاید  متاسفانه  و  شد  شروع 
کار نبود و متوقف شد. مطالعات خوبی در این باره صورت 
تا  از شهرداری می خواهم  آماده است.  گرفته و طرح آن 
کار را با جدیت پیگیری کند تا مسیر دوچرخه در شهر 

داشته باشیم«.
 وی درباره ی موضوعات بررسی شده در این کمسیون 
گفت: »بارها در شورا درباره ی مشکلات بالا آمدن پساب 
در شهرک شکوه و بعثت صحبت شد و مشکل هنوز کاملا 
رفع نشده است. از طرف استانداری نامه ای به شورا آمده 
و قرار شد شهرداری با فوریت موضوع را پیگیری کند و 
آنچه که به عهده اش است را انجام دهد. پیمانکاری در این 
خصوص از قبل انتخاب شده و قرار شد مجدد درباره ی آن 

صحبت و نتیجه به شورا منعکس شود«.

افزایش نقش تماس های جنسی در انتقال ایدز! 

علوم پزشکی  دانشگاه  بهداشتی  معاون 
جامعه  آگاهی  افزایش  بر  تاکید  با  کرمان 
»ابتلا  گفت:  ایدز،  و   HIV بیماری  درباره ی 
اگر  و  است  افراد  رفتار  به  وابسته   ،HIV به 
مردم بدانند در قبال فعالیتی که می کنند چه 
رخ  اتفاقات  از  بسیاری  دارد،  وجود  تهدیدی 

نخواهد داد«.
دکتر  استقامت،  خبرنگار  گزارش  به 
در  آذرماه  هشتم  دوشنبه  صافی زاده،  حسین 
نشست خبری مجازی به مناسبت روز جهانی 
آگاهی  است  نیاز  این که  بیان  با  ایدز  و   HIV
راه های  و  ایدز  بیماری  درباره ی  اطلاعات  و 
انتقال آن افزایش یابد، اظهار کرد: »بیماریابی 
در گروه های پرخطر صورت می گیرد اما بحث 
غربالگری فعال به هیچ وجه در دستور کار کشور 
نیست و این برمی گردد به این که آگاهی ها را به 
نحو مناسبی در جامعه توسعه بدهیم که افراد 
از سلامت خود محافظت کنند زیرا بیشترین 
بخش ایدز به رفتارهای پرخطری مانند تزریق 
مشترک، استفاده از وسایل مشترک در تاتو و 
یا رفتار جنسی برمی گردد و اگر از این ها پرهیز 
شود و کار درست انجام شود، راه انتقال از این 

حیث باعث نگرانی نخواهد بود«.
صافی زاده در ادامه در پاسخ به این سوال 
که کدام رفتارهای پرخطر بیشتر باعث انتقال 
بیماری می شود؟؛ گفت: »در شش ماهه ی اول 
شده  شناسایی  موارد  کشور  در سطح  امسال 
نشان داده 15.5 درصد بر اثر تزریق مشترک، 
54 درصد بر اثر تماس جنسی محافظت نشده، 
2.1 درصد از طریق مادر به جنین و 28 درصد 
به دلیل نامشخص مبتلا شده اند«. وی افزود: 
تزریق  نقش  اخیر  سال های  در  »متاسفانه 
جنسی  تماس  نقش  و  شده  کمتر  مشترک 
افزایش یافته است«. معاون بهداشتی دانشگاه 
تجویز  این که  بیان  با  کرمان  علوم پزشکی 
سهم  تزریق  کاهش  با  شده  سبب  متادون 
ابتلا به این دلیل کاهش یابد، تاکید کرد: »در 
سال های اخیر ابتلای خانم ها نسبت به مردها 
در حال افزایش است و نمونه ی آن در انتقال 

مادر به جنین کاملا مشخص است«.

آرایشی  فعالیت های  انجام  همچنین  وی 
افرادی  توسط  غیربهداشتی،  مکان های  در 
که صلاحیت ندارند و ابزارهایی که استاندارد 
کرد:  اظهار  و  دانست  تهدید  یک  را  نیست 
غیررسمی  صورت  به  کارها  این  از  »بسیاری 
و  می گیرد  صورت  خفا  در  و  مجوز  بدون  و 
افرادی که قصد دارند این کارها را انجام دهند 
بهتر است به مراکز معتبری مراجعه کنند که 
مجوز دارند«. صافی زاده در ادامه در پاسخ به 
سوالی درباره ی تصویب »طرح جوانی جمعیت 
آن،  موارد  از  یکی  که  خانواده«  از  حمایت  و 
ممنوعیت فروش وسایل و داروهای جلوگیری 
از بارداری است و تاثیر آن بر گسترش بیماری 
هم  ما  دغدغه ی  موضوع  »این  گفت:  ایدز، 
هست. با توجه به شرایطی که در بحث جمعیت 
از  جلوگیری  داروهای  و  وسایل  است،  مطرح 
اما  نمی شود  ارائه  بهداشت  مراکز  در  بارداری 
که  دارد  وجود  داروخانه ها  و  فروشگاه ها  در 
مقداری هزینه بر است و امیدواریم افرادی که 
در روابط شان احساس خطر می کنند حتما از 

این وسایل استفاده کنند«.
صافی زاده ادامه داد: »ما هم پیگیر هستیم 
تا بر اساس قوانین راهکاری پیدا کنیم اما در 
را  امکاناتش  افراد خاص،  برای  جاهای خاص 
به  رایگان  کاندوم  مشاوره،  مرکز  در  و  داریم 

آن ها داده می شود«. 

نیمی از افراد مبتلا به ایدز
زیر 35 سال سن دارند

دانشگاه   HIV بیماری  مسئول  کارشناس 
علوم پزشکی کرمان نیز در این نشست با اشاره 
به تاثیر کرونا بر برنامه های مقابله با ایدز، بیان 
کرد: »متاسفانه با پاندمی کرونا برنامه های ایدز 
مثل بسیاری از برنامه ها بسیار تحت الشعاع قرار 
بودند  درمان  تحت  که  افرادی  البته  گرفت. 
مشکل  با  شناسایی  در  ولی  نشدند  متضرر 
مواجه بودیم و اثراتی که کرونا بر برنامه های ما 

گذاشت سال ها ادامه خواهد داشت«. 
دکتر نسیم نصیری مقدم در پاسخ به سوالی 
استان،  در  مثبت   HIV افراد  تعداد  درباره ی 
آمارهای  این که  به  توجه  »با  داد:  توضیح 
 60 تقریبا  می شوند  منتشر  سالیانه  کشوری 

هزار و 431 نفر مبتلا در کشور وجود دارد و 
به همان نسبت هم مطالعاتی در استان انجام 
می شود اما بیماریابی در استان متاسفانه بسیار 
پایین است و اگر بخواهیم آمار اجمالی داشته 
دانشگاه  حوزه ی  در  نفر   650 حدود  باشیم 
کرمان شناسایی شدند اما شاید بیشتر از این 
هم مبتلا به ایدز در کرمان وجود داشته باشد«.

وی با بیان این که هدف اصلی ما در برنامه ها 
برای  اطلاع رسانی است، گفت: »ما غربالگری 
خودش  باید  فرد  نداریم،  بیماران  شناسایی 
مراجعه کند و این مسائل سبب می شود نتوان 
ارائه کرد«.  نصیری مقدم  ابتلا  آماری از روند 
درخصوص  ارائه شده  آمار  این که  به  اشاره  با 
»با  افزود:  است،  تخمینی  مبتلا  افراد  میزان 
توجه به آمارهایی که ارائه می شود، روند ایدز 
رو به افزایش است و اگر از راه های انتقال این 
به  رو  روند  این  نکنیم،  آگاه  را  مردم  بیماری 
»آن چه  کرد:  بیان  وی  بود«.  خواهد  افزایش 
موجب نگرانی است این است که بیماری هم 
در  خانم ها  در  و  کرده  تغییر  افراد  جنس  در 
حال افزایش است و هم راه های انتقال در حال 
از  بیش تر  ایدز  گذشته  در  اگر  و  است  تغییر 
دلیل  به  الان  بود  مشترک  تزریق های  طریق 
تماس های جنسی رخ می دهد«. نصیری مقدم 
خاطرنشان کرد: »آمار شش ماهه ی اول امسال 
از  نیمی  از  بیشتر  می دهد  نشان  همچنین 
افرادی که ما شناسایی می کنیم در گروه سنی 

20 تا 35 سال هستند«.

برای ایدز درمان داریم
مسئول مرکز مشاوره بیماری های رفتاری 
مرجع کرمان نیز با اشاره به تاثیر بیماری کرونا 
این  بین  در  و مرگ ومیر  ایدز  به  مبتلایان  بر 
فقط  کرونا  به  ابتلا  »در  کرد:  بیان  بیماران، 
یک مورد فوتی داشتیم«. دکتر ابراهیم رنجبر 
به وجود یک مرکز مشاوره ی مرجع  اشاره  با 
در حوزه ی دانشگاه علوم پزشکی کرمان، افزود: 
محرمانه  و  رایگان  مرکز  این  خدمات  »تمام 
افراد  برای  جمعیتی  محدودیت  هیچ  و  است 
ارائه  با اشاره به خدمات  قائل نمی شود«. وی 
شده به بیماران در مرکز مشاوره، گفت: »پس 
از آن که شناسایی مشاوره و آزمایش داوطلبانه 

جنسی  پرخطر  رفتار  افرادی  اگر  شد،  انجام 
یا  رایگان  کاندوم  دارند،  مشترک  تزریق  یا  و 
می گیرد  قرار  آن ها  اختیار  در  رایگان  سرنگ 
آن ها  برای  باشد  لازم  واکسیناسیونی  اگر  و 
افراد  این که  بیان  با  رنجبر  می دهیم«.  انجام 
HIV مثبت شناسایی شده تا پایان عمر تحت 
کرد:  اظهار  هستند،  مشاوره  مرکز  پوشش 
»تمام خدمات بهداشتی و درمانی این افراد در 
مرکز رایگان است و سایر خدمات بیمارستانی 
این افراد که در رابطه با بیماری ایدز باشد نیز 

در سایر مراکز درمانی رایگان خواهد بود«.
مامایی  خدمات  رایگان  ارائه ی  از  وی 
افزود:  و  داد  خبر  مرکز  در  دندانپزشکی  و 
»استثنائا در مرکز کرمان بسیاری از داروهای 
نیز  قلبی  بیماری های  و  خون  فشار  اعصاب، 

به صورت رایگان به بیماران ارائه می شود«.
این سوال که وضعیت  به  رنجبر در پاسخ 
شیوع و درمان ایدز در استان کرمان در قیاس 
با کل کشور چگونه است؟؛ اظهار کرد: »برنامه 
مراقبت HIV به سه بخش شناسایی، مراقبت ها 
و نتیجه ی درمان تقسیم می شود که در بحث 
مراقبت و درمان، کرمان در سال های اخیر جزو 

سه مرکز اول کشور بوده است«.
که  سوال  این  به  پاسخ  در  همچنین  وی 
در  که  زیادی  پیشرفت های  به   توجه  با  »آیا 
مقابله با ایدز طی سال های اخیر صورت گرفته 
تهدیدآمیز  بیماری  یک  همچنان  ایدز  است، 
گفت:  است؟«؛  ما  جامعه ی  نگران کننده ی  و 
داریم.  درمان  ایدز  برای  ما  اما  بله،  »قطعا 
می تواند  باشند  نداشته  آگاهی  مردم  که  اگر 
کنترل  قابل  ایدز  خود  اما  باشد  تهدیدکننده 
از  و درمان است و درمان آن خیلی راحت تر 
 HIV درمان یک فرد دیابتی است و  فرد مبتلا
شود  برگردانده  اشتغال  و  جامعه  به  می تواند 
به دنیا  ازدواج کند و بچه ی سالم  و می تواند 
بیاورد«. وی تاکید کرد: »افراد برای تشخیص 
محرمانه و رایگان ایدز در کرمان می توانند به 
تنها مرجع تشخیص HIV، مرکز بیماری های 
رفتاری واقع در خیابان احمد غربی روبه روی 
کوچه 27 مراجعه نمایند و یا ضمن تماس با 
را  خود  سوالات  رقمی 3655  چهار  شماره ی 

درباره ی این بیماری مطرح کنند«.
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خبرخبر

پروین میرزاحسینی 

افزایش قاچاق و مصرف موادمخدر در ایران

دریاچۀ لوت نمک زار شد

دربارۀ ازدواج زنان کرمانی
با مهاجران غیرقانونی دغدغه دارم

رئیس شعبه ویژه رسیدگی به جرایم امنیتی
 و مواد مخدر هشدار داد

مدیر پایگاه میراث جهانی لوت در استان کرمان:

اسماعیلی، کارگردان مستند »گیسه لو«:

در نشست خبری به مناسبت روز جهانی HIV مطرح شد

دیوان   41 شعبه  رئیس  جامعه:  گروه 
عالی کشور ویژه رسیدگی به جرایم امنیتی 
و مواد مخدر گفت: »شرایط فعلی کشور از 
نامناسب  اعتیاد  و  مخدر  مواد  قاچاق  نظر 
است، روند افزایش قاچاق مواد مخدر، بالا 
پرونده های  تشکیل  زندانیان،  تعداد  رفتن 
بیش تر و ازدیاد کشفیات نگران کننده است. 
همچنین آمار معتادان و جرم های متأثر از 

اعتیاد افزایش داشته است«.
به گزارش مهر سراسری، حسین ذبحی 
ویژه  کشور  عالی  دیوان   41 شعبه  رئیس 
مواد مخدر،  و  امنیتی  به جرایم  رسیدگی 
تخصصی  نشست  در  آذرماه،  ششم  شنبه 
راهکارهای نوین و مؤثر در مبارزه با قاچاق 
ماده  تصویب  از  »بعد  افزود:  مخدر  مواد 
مواد  با  مبارزه  قانون  الحاقی  واحده ی 45 
روند  افزایش  شاهد  لحظه  این  تا  مخدر 
مختلف  عرصه های  در  مخدر  مواد  قاچاق 
نگهداری(  و  حمل  فروش،  توزیع،  )ورود، 
زندانیان،  دستگیری ها،  همچنین  بوده ایم، 

معتادان هم افزایش داشته است«.
ذبحی اضافه کرد: »به میزان 30 تا 35 
مواد  با  مرتبط  جرایم  آمار  افزایش  درصد 
مخدر را بعد از تصویب قانون مذکور شاهد 

بودیم«.
رئیس شعبه 41 دیوان عالی کشور ویژه 
مخدر  مواد  و  امنیتی  جرایم  به  رسیدگی 
اظهار کرد: »افزایش تعداد معتادان، افزایش 
وزن محموله ها، افزایش میزان مواد مخدر 
جامعه  برای  خطر  زنگ  دستگیری ها  در 

است«.
وی ادامه داد: »افزایش گسترش جرم از 
حوزه ی مواد مخدر به سایر جرایم را شاهد 
مواد  که  سارقانی  دستگیری  که  هستیم 
مخدر و مشروبات الکلی همراه دارند، مهر 

تأیید این موضوع مهم است«.
نفر  از 4 هزار  بیان کرد: »بیش  ذبحی 
مرگ و میر فقط ناشی از سوءمصرف مواد 

مخدر را سالانه در کشور شاهد هستیم«.
رئیس شعبه 41 دیوان عالی کشور ویژه 
مخدر  مواد  و  امنیتی  جرایم  به  رسیدگی 
اظهار کرد: »شرایط کشور از لحاظ قاچاق 
وضعیت  روان گردان  مواد  و  مخدر  مواد 
کارشناس  یک  عنوان  به  و  ندارد  مناسبی 
اعلام می کنم که کشور بعد از بحران های 
مربوط به کرونا و بحران معیشت، سومین 
بحران مربوط به مواد مخدر و قاچاقچیان و 

اعتیاد می شود«.

گروه جامعه: مدیر پایگاه میراث جهانی 
لوت در استان کرمان گفت: »دریاچه لوت 
به  نهبندان  در مجاورت جاده ی شهداد ـ 
تبدیل  نمک زار  به  و  خشک  کامل  طور 

شد«.
به گزارش ایسنا کرمان، معین افضلی 
ده  چند  هر  دریاچه  این  اینکه  بیان  با 
سالی یکبار تشکیل می شود و این پدیده 
نیز  دیگر جهان  بیابانی  مناطق  برخی  در 
مشاهده شده است، افزود: »در بیابان لوت 
حدود 15 نقطه مانند گود نمک سر وجود 
دارد که در ادوار گذشته گاهی بزرگتر از 
این دریاچه در آن محل ها شکل می گرفته 
اما به دلیل توسعه ی مسیرهای دسترسی 
و گسترش رسانه ها و فضای مجازی، این 
دریاچه برای اولین بار به عموم معرفی شده 

است«.
در  لوت  جهانی  میراث  پایگاه  مدیر 
در  »دریاچه ها  داد:  ادامه  کرمان  استان 
لوت، در طول هزار سال قبل بیش از صدها 

بار تشکیل و خشک شده است«.

وی با اشاره به شکل گیری این دریاچه 
گردشگر  »میزان  کرد:  اظهار   98 سال  از 
محاسبه  خودرویی  تردد  براساس  را 
از 200 هزار گردشگر در  بیش  می کنیم. 
سال های 1398 و 99 از این دریاچه بازدید 

کرده اند«.
دریاچه  »هرچند  کرد:  اضافه  وی 
جذابیت خاصی داشت اما دلیل اصلی ورود 

گردشگران خارجی به لوت نبود«.
لوت  »دریاچه ی  کرد:  تصریح  افضلی 
به طور کامل خشک و به نمک زار تبدیل 
شده هرچند اکنون نیز زیبایی خاص خود 

را دارد«. 
دریاچه  مصنوعی  احیای  درباره ی  وی 
لوت  اینکه  به  توجه  »با  داد:  توضیح  نیز 
تنهایی  به  نمی توانیم  است  جهانی  ثبت 
درباره ی آن تصمیم گیری کنیم اما یک تیم 
تاثیر آن  پژوهشی در حال بررسی میزان 
بر اکوسیستم منطقه هستند. پایگاه میراث 
جهانی لوت اما بر حفظ روال طبیعی حیات 

و ممات آن تاکید دارد«.

محمدصادق  فرهنگ وهنر:  گروه 
اثر  با  که  کرمانی  مستندساز  اسماعیلی، 
»گیسه لو« در بخش نیمه بلند پانزدهمین 
دارد،  حضور  سینماحقیقت  جشنواره 
درباره ی ایده ی ساخت این مستند گفت: 
»یکی از معضلاتی که ما در استان کرمان 
با آن مواجهیم، حضور مهاجران غیرقانونی 
آن،  واسطه ی  به  که  است  افغانستانی 
به  ما  هم استانی های  برای  جدی  تبعاتی 

وجود آمده است«.
وی با تاکید بر اینکه تمام تلاش خود 
این مستند  تا مسئولان  را معطوف کرده 
را ببینند، افزود: »بحث ازدواج پناهجویان 
ایرانی  خانم های  با  افغانستانی  غیرقانونی 
تبدیل به معضلی در استان کرمان شده که 

نمی توان به راحتی از آن گذشت«.
با  وی  همشهری آنلاین،  گزارش  به 
بیان اینکه طبق آمارهای رسمی، یک سوم 
تبدیل  حال  در  کرمان  استان  جمعیت 
شدن به پناهجویان غیرقانونی افغانستانی 
این  ازدواج  »بحث  داد:  ادامه  است، 
مهاجران با دختران ایرانی، دغدغه ای را در 
من به وجود آورد که سعی کردم درباره ی 

آن کاری انجام دهم«.
این کارگردان در ادامه درباره ی مستند 
مستند  »این  داد:  توضیح  »گیسه لو« 
در   که  می کند  روایت  را  خانمی  قصه ی 
موقعیت بحرانی قرار گرفته است. این خانم 
داده  فریب  فردی  توسط  سالگی   15 در 
در  و  می شود  ربوده  افغانستان  به  و  شده 
آنجا اتفاقات ناگواری برایش رخ می دهد. او 
بعد از سال ها به ایران برگشته، اما همچنان 
درگیر این موضوع است. چراکه می خواهد 
هیچ  بگیرد.  شناسنامه  بچه هایش  برای 
خبری از همسرش ندارد و یک زن کاملا 

رها شده و بلاتکلیف در اجتماع است«.
اسماعیلی درباره ی تاثیری که جشنواره 
آثار  شدن  دیده  در  »سینماحقیقت« 
داشته  می تواند  رویداد  این  به  یافته  راه 
چهارمین  »گیسه لو  کرد:  اظهار  نیز  باشد 
فیلمی است که از من در بخش مسابقه ی 
فکر  و  شده  پذیرفته  »سینماحقیقت« 
بوده  ویترینی  تنها  جشنواره  این  می کنم 
صورت  به  ایران  در  مستندسازان  ما  که 
البته  آثار خود داریم.  نمایش  برای  جدی 

وجود  هم  دیگری  مستند  جشنواره های 
دارند اما کیفیت آن ها به اندازه ی »سینما 
حقیقت« نیست. در نتیجه فکر می کنم این 
رویداد مهم ترین فستیوال سینمای مستند 
است،  مهم  ما  برای  که خیلی  بوده  ایران 
اولین اکران فیلم را در این جشنواره سپری 

کنیم«.
قبل  سال  »سه  گفت:  مستندساز  این 
سینما  جشنواره  در  »آشنگ«  مستند  با 
حقیقت حضور داشتم. این مستند داستان 
هفت زن بود که همسران آن ها به حبس 
شامل  عفوی  و  بودند  شده  محکوم  ابدی 
بار  از آن دو  قبل  نمی شد، آن ها  حالشان 

به اعدام محکوم بودند«.
وی افزود: »بعد از نمایش این مستند 
در جشنواره »سینماحقیقت«، به طریقی 
معاون قوه قضاییه وقت و بعد رئیس قوه 
و  زن ها  رنج  از  و  دیدند  را  فیلم  قضاییه 
مطلع  عینی  صورت  به  آن ها  خانواده ی 
شدند. همین موضوع باعث شد تا دستور 
این  کنند.  صادر  را  نفر  هفت  هر  آزادی 
دیده  واسطه ی  به  که  بود  ویژه ای  اتفاق 
ما  داد.  رخ  جشنواره  این  در  فیلم  شدن 
در فرایند نمایش آثار تلاشمان این است 
به واسطه ی سینمای مستند،  بتوانیم  که 
فهمیده  و  دیده  کمتر  که  آدم هایی  عملا 
صدای  و  بگذاریم  نمایش  به  را  می شوند 

آن ها باشیم«.
کارگردان مستند » گیسه لو« درباره ی 
در  فیلم  شدن  دیده  از  خود  پیش بینی 
بخش هایی از جشنواره »سینما حقیقت« 
داوری  هیات  به  موضوع  »این  کرد:  بیان 
کردیم  را  خود  تلاش  ما  می شود.  مربوط 
حداقل  که  بسازیم  فیلمی  بتوانیم  که 
نسبت  را  مستند  سینمای  استانداردهای 
به امکانات و بودجه ای که داشتیم داشته 
باشد. بیش تر تاکیدم بر این است که طیفی 
حال  در  ما  ببینند.  را  فیلم  مسئولان  از 
صحبت از یک معضل جدی در استان مان 
این  با دیده شدن  هستیم و فکر می کنم 
مستند، زمینه ی ایجاد آن اتفاقی که باید، 

رقم می خورد«. 
پانزدهمین جشنواره »سینماحقیقت« 
محمد  دبیری  با  آذرماه   25 تا   18 از 

حمیدی مقدم برگزار می شود. 

1

سالهاست که جشنواره ی ملی شعر رضوی همزمان با ایام فرخنده ی میلاد حضرت امام رضا )ع( 
حضرت فاطمه معصومه )س( وبزرگداشت حضرت احمد بن موسی )ع(دردهه خجسته ی کرامت 

برگزار می شود ، اکنون در بیست و هفتمین دوره برگزاری این جشنواره ملی هستیم.

اهداف :
الف:  اشاعه و ترویج فرهنگ نورانی رضوی 

ب:  گسترش فعالیت های فرهنگی و ادبی مرتبط با سیرۀ اهل بیت )علیهم السّلام(، به ویژه حضرت 
امام رضا )ع( 

ج :  قدردانی از پدیدآورندگان آثار ادبی در حوزۀ فرهنگ رضوی 
د: حمایت از ترویج شعر شیعی وادبیات آیینی 

محورهای فراخوان: 
-  زندگی و ابعاد شخصیت هشتمین اختر تابناک آسمان امامت و ولایت حضرت امام رضا )ع(

- زندگی وابعاد شخصیت فرزند بزرگوار حضرت امام رضا )ع(.حضرت جود الائمه )ع(

نحوۀ برگزاری: 
- جشنواره به صورت رقابتی برگزارمی شود.

- گسترۀ فراخوان جشنواره، در سطح ملی است. 
- آثار ارسالی، در سه بخش: شعر کلاسیک، شعر نو، ترانه )شعر محاوره( جداگانه ارزیابی می شود.

قابل توجه دانشجویان سراسر کشور : دراین دوره از جشنواره ملی شعر رضوی برای دومین بار بخش 
ویژه شعر دانشجویی با همان موضوع اصلی جشنواره طراحی شده است ،بنابراین چنانچه دانشجویان 
شاعرتمایل داشته باشند که آثار ارسالی آنها تنها دراین بخش سنجیده وداوری شوند مشخصات خود 
نام دانشگاه، شهر محل تحصیل ، رشته تحصیلی،  مقطع تحصیلی، شماره دانشجویی وتصویرکارت 
دانشجویی را به همراه آثار خود ارسال نمایند. شرکت در هرسه بخش برای دانشجویان آزاد است و 
جداگانه در هر بخش برگزیده ویژه دانشجویی معرفی وتقدیر خواهد شد.)برای آگاهی از جوایز  به 

ادامه فراخوان توجه فرمایید.(

از برنامه های نوزدهمین جشنواره بین المللی امام رضا علیه السلام
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمان،آذر ماه 1400

مقررات و شرایط شرکت در جشنواره: 
-کلیۀ فرایندهای اطلاع رسانی، ثبت نام و ارسال آثار از طریق تارنمای شمس توس به نشانی 

kerman.shamstoos.ir  و portal.shamstoos.ir  انجام می شود.
- محدودیت سنی برای شرکت کنندگان وجود ندارد.

- شرکت کنندگان می توانند در هر قالب )کلاسیک ، شعر نو ، ترانه )شعر محاوره ( حداکثر 3 
اثر به دبیرخانه ارسال کنند.

-  گزیدۀ آثار جشنواره در قالب مجموعه ای به صورت کتاب چاپ و منتشر خواهد شد. 
- اشعار ارسال شده به دوره های قبلی جشنواره، از دور رقابت حذف می شوند.

جوایز بخش رقابتی شعر کلاسیک:
1 - نفر اول: لوح سپاس، تندیس جشنواره و مبلغ 50  میلیون ریال 
2 - نفر دوم: لوح سپاس، تندیس جشنواره و مبلغ 35 میلیون ریال
3 - نفر سوم: لوح سپاس، تندیس جشنواره و مبلغ 25 میلیون ریال

جوایز بخش رقابتی شعر نو:
1-  نفر اول: لوح سپاس، تندیس جشنواره و مبلغ 50  میلیون ریال 
2-  نفر دوم: لوح سپاس، تندیس جشنواره و مبلغ 35 میلیون ریال
3-  نفر سوم: لوح سپاس، تندیس جشنواره و مبلغ 25 میلیون ریال

جوایز بخش رقابتی ترانه:
1-  نفر اول: لوح سپاس، تندیس جشنواره و مبلغ 50  میلیون ریال 
2-  نفر دوم: لوح سپاس، تندیس جشنواره و مبلغ 35 میلیون ریال
3-  نفر سوم: لوح سپاس، تندیس جشنواره و مبلغ 25 میلیون ریال

جوایز بخش رقابتی شعر دانشجویی:
در هرکدام از سه بخش )شعر کلاسیک ،شعر نو وترانه (یک نفر برگزیده ویژه دانشجویی لوح 

سپاس،تندیس ،جشنواره ومبلغ 20میلیون ریال
توضیح: 

دبیر  باشد؛  داشته  وجود  داوری  امتیاز  نظر  از  رقابت  در  توجهی  قابل  فاصلۀ  که  صورتی  در 
تخصصی جشنواره حق اعمال تغییر در جوایز بر اساس شرایط خاص را دارد. 

نکات مهم: 
تلاش برگزارکنندگان براین است به گونه ای برنامه ریزی نمایند، به ویژه درباره زمان ومکان 
شعر  مراسم  اگرچه  شود،  فراهم  جشنواره  حضوری  برگزاری  امکان  .که  جشنواره  برگزاری 

خوانی واختتامیه به شکل زنده از صفحه اینستاگرام جشنواره پخش خواهد شد. 
نظر ها و پیشنهادات خود را از طریق سامانۀ نظام پیشنهادهإ )www.shamstoos.ir( ارسال 

فرمایید.

تقویم برگزاری: 
آخرین مهلت ارسال آثار:1400/9/20

زمان بر گزاری بخش رقابتی: 1400/10/18

نشانی پستی: 
کل  اداره  ساختمان  نژاد،  رضوانی  شهید  خیابان  )ابوحامد(،  کامیاب  شهید  خیابان  کرمان، 

فرهنگ و ارشاد اسلامی، دبیرخانۀ جشنوارۀ ملی شعر رضوی
شمارۀ تماس: 31225286-034 ؛ شمارۀ نمابر: 322268513-034 و 034-32225098

   kerman.shamstoos.ir نشانی سایت

 ایدز یک بیماری تهدیدآمیز و رو به افزایش است              نیمی از افراد مبتلا به ایدز زیر 35 سال سن دارند


